2-я лекция
Slovní zásoba, téma: členové rodiny, profese, domácí zvířata; gramatika: přivlastňovací zájmena, konstrukce mám, máš, mám rád; fonetika: výslovnost hlásek я, е, ё, ю, nepřízvučné hlásky о, а, е, я
Конструкция «у меня есть»
Předložková vazba у + podstatné jméno/osobní zájmeno ve 2. pádě + (есть). 
· Hovoří-li se i o vlastnosti daného předmětu, počtu, umístění, konání či dalších charakteristikách, slovo есть se nepoužívá:
	У нас кот Васька. Máme kocoura Vasku. 
У Марка новый дом. Marek má nový dům. 
У него три машины.
У неё голубые глаза. 



· Vazba у + 2. п. + есть se užívá v případě, zdůrazňuje-li se trvalý charakter vlastnění:
	У меня есть внук. Mám vnuka. 
У нас есть собака и кошка. Máme psa a kočku. 



Личные местоимения (osobní zájmena)
                    Я               Ты             Он             Она           Оно          Мы         Вы         Они 
	Род. п.
	меня́
	тебя́
	его́
	её
	его́
	нас
	вас
	их

	
	
	
	него́
	неё
	него́
	
	
	них



[image: Изображение выглядит как текст, Шрифт, снимок экрана, белый

Автоматически созданное описание]
Склонение имён существительных. Мужской род
[image: Изображение выглядит как текст, снимок экрана, Шрифт, число
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Притяжательные местоимения
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Фонетика
V nepřízvučné pozici podléhají redukci:
· Nepřízvučné [o] 
Ve slabice před přízvukem a na začátku slova se vyslovuje jako kratší slabé [a], např. комéта [kaméta], потóм [patóm], Москвá [maskvá]. 
V pozici za přízvukem se redukuje – vyslovuje se slabě, zavřeně, např. атом [át-m], доктор [dókt-r], гóрод [gór-d]. 
· Nepřízvučné [a] 
Ve slabice před přízvukem a na začátku slova se vyslovuje jako kratší slabé [a], např. завóд [zavód], скалá [skalá], давáть [daváť]. 
V pozici za přízvukem se redukuje – vyslovuje se slabě, zavřeně, např. кáрта [kart-], лáмпа [lámp-], пáпа [páp-]. Nerozlišování výslovnosti samohlásek [a] a [o] se nazývá „akání“.

Výslovnost samohlásek a základní typy redukce
· Jotované samohlásky Е е [je/e] Ё ё [jo/o] Ю ю [ju/u] Я я [ja/a]
Pokud jsou tyto samohlásky pod přízvukem, čtou se s tzv. „jotací“, tedy jako [je], [jo], [ju], [ja]. 
Na začátku slova: ехать [jéchať], ёж [još], юбка [júbk-], яблоко [jábl-k-] 
Pokud stojí po samohlásce: проехал [prajech-l], боюсь [bajusʼ], роял [rajalʼ] 
Po tvrdém a měkkém znaku: пью [pʼju], подъём [paďjóm], пьёшь [pʼjóš] 
· Po tvrdých souhláskách ж, ш, ц se [e] a [ё] vyslovují tvrdě jako [e] a [o], např. жемчуг [žémčuk], шесть [šesť], жёлтый [žóltyj], шёлк [šolk]. 
Jotovaná samohláska [ё] je vždy přízvučná – přízvuk se označuje dvojtečkou. 
Samohláska [ю] v nepřízvučné pozici podléhá neznatelné redukci, např. юбилéй [jubilʼéj], люблю [lʼublʼú]. 
· Nepřízvučné [je/e] a [ja/a] 
Na začátku slova a v první slabice před přízvukem se vyslovují mezi [e] a [i], jedná se o tzv. „íkání“. Např. веснá [visná], метрó [mitró], Елéна [jiléna], язык [jizyk]. 
„Íkání“ se uplatňuje i po tvrdých souhláskách, ale vyslovuje se tvrdě, např. ценá [cyná]. 
V ostatních pozicích před a po přízvučné slabice a vyslovují slaběji, redukují se, např. кýхня [kúchňa], перескáз [pʼereskás]. 
Jotované samohlásky měkčí přecházející souhlásku, např. тётка [ťótk-], тюк [ťuk], дядя [ďáďja], дело [ďél-]. V těchto případech se vyslovují se pouze dvě hlásky [ďa], [j] se nevyslovuje. Neplatí pro tvrdé souhlásky ж, ш, ц – po těch se v ruských slovech jotované samohlásky nepíší. Výjimkou jsou slova přejatá, např. жюри, парашют. 
Spojení жё а шё se čtou tvrdě jako [žo] a [šo], např. жёлтый, шёпотом. Následují-li po tvrdých souhláskách samohlásky e a и, vyslovujeme slabiky tvrdě, např. женá, шерсть, цирк.
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2. Privlastiovaci zajmena
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4. Dopliite pFivlastiiovaci zijmeno ve spravném tvaru:

a) MOH, Mosi, MO&, MOH
10 ... chiH. A0 ... 1éTH. ITO ... 10YB. DTO ... pomuTeNH. JTO ...
CeMbs. 3r0 HHCbMé

0) TBOIA, TBOSI, TBOE, TBOU
Sro ... oropéa? Ao ... apy3ea? A0 ... cectpa? Ao ... hamius?
10 ... 6par?

B) ero, e, nx
Sro Mapimsa u ... CecTpa. Bto Mmoit Gpar W ... xeHd. JTo erd
pomiTeNH U ... nétH. IT0 €& pomETeny W ... goub. Jto Cama u
Cepréii [ITApoBsI 1 ... APy3bs. DTO MO 104B Tarm U ... IpyT.

T) Halll, HAIla, HAIIe, HALIN
D10 ... Mammina. J10 ... rUA. IT0 ... n6NE. DTO ... APY3bs. IO ...
CTyIlCHTbI

JT) Balll, BAIla, BAIIe, BAIIK
A0 ... otéu? A10 ... 1omM? A10 ... hoTorpadua? Ao ... MauniHa?
A0 ... nétu? A0 ... MTUCHMO?
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5. Dopliite osobni zdjmeno:
Vzor: 310 moii oté. ... 30ByT Kapen. — Erd 0Byt Kaper.

a) 910 Mo4 cectpa. ... 308yT Ombra.

6) D10 eé apyr. ... 30BYT II&Tp.

B) 10 Bamm pomrrenn? Kax ... 30BY1?
r) AT0 MO 1104b. ... 30BYT JIéHKa.

1) D70 erd Chin. ... 30ByT Aséia.
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3.2 PODSTATNA JMENA MUZSKEHO RODU - zakladni typy tvrdého a mékkého zakonéeni
Z3akladnimi typy sklonovani podstatnych jmen muzského rodu jsou:

typ sklofiovani koncovka v 1. p. j. €.
33804 tvrdé tvrda souhlaska
NOpThAN mékke mékka souhldska

(souhlaska + mékky znak)

Podle typu 3aBdA se sklonuji zivotnd i nezivotna podstatna jména muzského rodu zakoncend v 1. p. j. €.
tvrdou souhlaskou. Priklady: cTyaéHT, Bpay, nHXeHEP, MarasvH, ropoa.

pad jednotné ¢islo mnozné cislo

1. 33804 33B0AbI

2. 33804@ 3380108
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Podle typu noptdéns se skloiuji Zivotnd i nezivotnd podstatnd jména muzského rodu zakoncend v 1. p. j. €.
meékkou souhlaskou. Priklady: asTomo61i nb, cA0B3PS, YuliTens, Viropsb.

pad jednotné &islo mnozné cislo
1. nopthéns noptdénn
2. noptdénsa nopthénen
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3. Dopliite podstatna jména muzského rodu ve druhém padu. Véty prelozte: ?

1. V (BHYK)......... xoT bapcuk. 2. V (UBéH) ......... KpachBelii cant. 3. V (6par) ......... JBE
kpousL 4. ¥V (C1ac) ......... HOBas coddka. 5. V (apyrT) ......... Oompmas ceMps. 6. YV (Ilétep)
......... mama lamina. 7. YV (CBIH) ......... apyr Ctendn. 8. V (ANEKCAHIP) ......... MHOTO
TpoOIEM.

4. Z nasledujicich slov sestavte jednoduché véty. Pouzivejte vazbu y + podst. jm.
Poté poslouchejte, opakujte po nahravce:

)

Mapx, oom — Y Mapka 1oM. 044 L02_A07

1. Maxkciiv, Marnina 2. BaH, BHYK 3. Biiktop, KoT 4. Bérwtas, Tom 5. TIétep, cobdka 6. CTac, KOIIKa




